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دریچه خبرها

شناسایی ۸۲ فوتی جدید کرونا 
در کشور

شرق: ســخنگوی وزارت بهداشــت از شناسایی  �
شــش هزا ر و ۳۱۷ مورد جدید کووید۱۹ در کشور خبر 
داد. به گفته سیماســادات لاری از ۱۰ تا ۱۱ بهمن ۸۲ 
بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۵۷ هزار و ۸۸۹ نفر رسید. 
ســه هزارو ۹۶۴ نفــر از بیماران مبتلا بــه کووید۱۹ در 
بخش های مراقبت هــای ویژه بیمارســتان ها تحت 
مراقبــت قرار دارند. براســاس آخریــن تحلیل ها، ۱۸ 
شهرستان کشور در وضعیت نارنجی، ۱۲۴ شهرستان 
در وضعیــت زرد و ۳۰۶ شهرســتان در وضعیت آبی 
قــرار دارنــد. لاری گفت: شهرســتان های نارنجی در 
استان های شمال و شامل آمل، بابل، بابلسر، بهشهر، 
تنکابن، جویبار، چالوس، رامسر، ســاری، فریدونکنار، 
قائمشــهر، محمودآباد، نکا، نور و نوشهر در مازندران 
و صومعه ســرا، رودســر و لاهیجان در گیلان هستند. 
هم زمان با ارســال نامه ای از ســوی وزیر بهداشت به 
ســخنگوی ســتاد کرونا مبنی  بر ضــرورت افزایش و 
تقویت واحدهای نمونه گیری تســت کرونا در تمامی 
مبادی ورودی هوایی، زمینی و دریایی کشــور علیرضا 
رئیسی الزامات جدید برای ورود مسافران خارجی به 
کشــور را تشریح کرد. رئیسی گفت: تا پیش از این تنها 
مسافران ورودی کشورهای اروپایی باید با تست منفی 
وارد کشــور می شدند از الان مصوب شد همه کسانی 
که می خواهند از هر کشــوری حتی کشــور همسایه 
وارد کشور شوند، باید با تســت منفی pcr وارد کشور 
شوند. همچنین تصمیم داریم از تمام مسافران ورودی 
مجددا تست گرفته شود از طرفی اگر مسافری از اروپا 
وارد کشــور می شود باید علاوه بر تست منفی که از او 
می گیریم، ۱۴ روز در خانه قرنطینه باشند. رئیسی ادامه 
داد: در رابطه با هم وطنانمان که در انگلستان مانده اند 
و منتظر ورود به کشور هستند بحث شد تا ببینیم این 
افراد چگونه می توانند وارد کشور شوند و طی روزهای 
آینده اعلام می کنیم این افراد به چه صورت می توانند 
در صورت منفی بودن تستشــان و ماندن در قرنطینه 
وارد کشور شوند. البته پروتکل های سختگیرانه ای در 
رابطه با این افراد اعمال می شود. رئیسی همچنین از 

افزایش بستری های کرونا با شیبی آهسته خبر داد.
 

آزمون وکالت فعلا چندمرحله ای 
نمی شود

تســنیم: رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز از  �
برگزاری آزمون وکالت این کانون طبق روال سال های 
گذشــته خبر داد و چندمرحله  ای شدن آن را تکذیب 
کرد. هفته گذشته شایعه ای در فضای مجازی منتشر 
شــد مبنی بر اینکه کانــون وکلای دادگســتری قصد 
دارد نحــوه آزمون وکالت در ســال های بعد را تغییر 
دهــد و آن را به  جای تک مرحلــه ای، به  صورت دو یا 
ســه مرحله ای برگزار کند. جلیل مالکی، رئیس کانون 
وکلای دادگســتری، این شایعه را تکذیب کرد و گفت: 
تغییر در چگونگی برگزاری آزمون یک بحث مقدماتی 
اســت که در پیش نویس آیین نامــه اصلاحی لایحه 
استقلال مطرح شــده است؛ ولی هنوز به جمع بندی 
نهایی دراین باره نرســیده ایم. در حال حاضر برنامه ما 
بــه هیچ عنوان مبنی بر این نیســت که آزمون وکالت 
دو مرحله ای شــود. رئیس کانون وکلای دادگســتری 
تأکید کرد: بحث هایی در این حوزه مطرح شــده ولی 
هنوز به جمع بندی نهایی نرســیده ایم و فعلا همین 
مسیر فعلی ادامه پیدا خواهد کرد و متقاضیان شرکت 

در آزمون وکالت نگرانی در این بخش نداشته باشند.

افزایش ۶۸ سانتی
 تراز آب دریاچه ارومیه

ایســنا: محمدرضــا تابش، عضو شــورای عالی  �
محیط زیســت، با اشــاره به اینکه در جلســه شورای 
عالی محیط زیســت به مســئله بوی نامطبوع تهران 
نیز پرداخته شــد، گفت: درباره علــت بوی نامطبوع 
در تهران ســازمان حفاظت محیط زیســت گزارشی 
از بررســی ها ارائه داد و اعلام کرد که دســتگاه های 
مختلف باید چه برنامه هایی را با چه میزان بودجه ای 
در اولویــت خود بــرای رفع بوی نامطبــوع پایتخت 
قــرار دهند. این عضو شــورای عالی محیط زیســت 
تصریح کرد: براساس گزارش سازمان حفاظت محیط 
زیســت دلایل عمده انتشــار بوی نامطبوع در تهران 
دامداری های حاشیه برخی اتوبان ها و رودخانه هایی 
هســتند که تبدیل به محل تخلیه فاضلاب شــده اند. 
البته محل دفع زباله آرادکــوه نقش زیادی در ایجاد 
بوی نامطبوع دارد. رئیس فراکســیون محیط زیست 
مجلس دهــم با بیان اینکه موضــوع احیای دریاچه 
ارومیه نیز از دیگر موضوعات مطرح شــده در جلسه 
شــورای عالی محیط زیســت بود، اظهار کرد: در این 
جلسه مســئولان و وزرای مربوطه گزارش مبسوطی 
از اقدامات انجام شــده و حفر تونل های انتقال آب به 
دریاچــه ارومیه ارائه دادند. براســاس این گزارش ها، 
درحال حاضر ٦۸ ســانتی متر، افزایش تراز آب دریاچه 
ارومیه را نســبت به سال مبنا شــاهد هستیم. تابش 
افزود: علاوه بر این، تقریبا بیشتر نمک های کف دریاچه 
در آب حل شــده و خطــر گردوغبارهای نمکی فعلا 
منتفی شده است. از سوی دیگر، حقابه زیست محیطی 
دریاچه ارومیه برای رسیدن به حالت تعادل سه هزارو 
۴۰۰ میلیون مترمکعب اســت که تاکنون با اقدامات 
انجام شده دوهزار و ۵۰۰ میلیون مترمکعب آن تأمین 
شده و مابقی این حقابه نیز از طریق انتقال آب تأمین 

خواهد شد.

شناسایی ۱۲ مورد جدید جذام
 در سال گذشته

ایســنا: مدیر کشــوری برنامه کنترل سل و جذام  �
وزارت بهداشت آخرین وضعیت بروز جذام در کشور 
را تشــریح کرد و ضمن تأکید بر ایمنی اغلب انسان ها 
نســبت به این بیماری، گفت: ســال گذشــته تنها ۱۲ 
نفر بیمار جدیــد مبتلا به جذام داشــته ایم که از این 
تعداد شــش نفر ایرانــی و همگی بالاتر از ۱۵ ســال 
داشــته اند. دکتر مهشــید ناصحی اظهار کرد: کودک 
مبتلا به جذام نداشــتیم. ولی متأسفانه چهار مورد از 
این شــش نفر بیمار جدید ایرانی بــه قدری تأخیر در 
مراجعه و تشخیص داشتند که با معلولیت درجه دو 
شناســایی شده اند. گفتنی است که وزارت بهداشت و 
سیستم بهداشتی زیرمجموعه آن، درخصوص درمان 
بیمــاران غیرایرانی، نیز با هدف جلوگیــری از انتقال 
آن به ســایر افراد، خدمات را رایگان و مشابه بیماران 
ایرانی ارائه می کنــد. او درباره ثبت موارد این بیماری 
در ایــران از زمانی که سیســتم ثبت آمــار و اطلاعات 
جذام در کشــور به وجود آمده تا کنون، بیان کرد: کل 
تعداد موارد ثبت شــده بیماری جذام در ایران تاکنون 
۱۱ هزار و ۸۸۴ مورد بوده است که از این تعداد ۹ هزار و 
۲۰ مورد درمان کامل شده و بهبود یافته اند و دوهزار و 
۴۴۱ نفــر فوت کرده اند که البتــه علت فوت آنها ابتلا 
به جذام نبوده اســت؛ چراکه جذام مرگ آفرین نیست 
بلکــه به علت کهولت ســن یا مشــکلات دیگر جان 
خود را از دســت داده اند. همچنیــن ۴۱۰ مورد نیز به 
دلایــل گوناگون غیبــت از درمان داشــتند و اطلاعی 
از آنها در دســترس نیســت. او در ادامه جذام را یک 
بیماری کاملا قابل درمان با منشأ عفونی معرفی کرد 
و گفت: میکروب جذام که یک باکتری میله ای شــکل 
اســت، ویژگی های خاص و جالبی دارد؛ به  طور مثال 
دمای مناسب برای رشــد آن ۳۰ تا ۳۳ درجه است و 
از آنجایی که دمای بدن انسان به  صورت متعارف ۳۷ 
درجه ســانتی گراد اســت، میکروب بیشتر تمایل دارد 
بافت های سردتر بدن مانند پوست، اعصاب محیطی 
و راه های هوایی فوقانی را درگیر کند و به همین دلیل 
اســت که علائم اولیه بیماری نیــز در همین بافت ها 

هویدا می شود.

محیط بانان دفاع شخصی 
می آموزند

شــرق:  آرش یوســفی، رئیس مرکــز آموزش و  �
تربیت محیط بان گفــت: پیش بینی کردیم که تمامی 
محیط بانان کشــور، آموزش ورزش های رزمی و دفاع 
شــخصی ببینند و حتما حداقــل در یک ورزش رزمی 
مراحل مقدماتی تا تکمیلی را پشــت  سر بگذارند. به 
گفته او در حوزه مرکز آموزش محیط زیست و تربیت 
محیط بان با هماهنگی دفتر مشارکت های مردمی و 
مسئولیت های اجتماعی، ابلاغ اعتبارات استانی انجام 
شــد تا برنامه آموزش های همگانی محیط زیســتی 
دنبال شــود. رئیس مرکز آموزش و تربیت محیط بان 
با تأکید بــر اینکه به  صورت مشــخص، بحث تولید 
محتــوا را در حــوزه مرکز آموزش محیط زیســت و 
محیط بــان دنبال می کنیــم، اظهار کــرد: در برنامه 
مشخص شده، توسعه سواد محیط زیست و آموزش 
ضمن خدمــت کارکنان دیده شــده اســت و بحث 
آموزش دفاع شخصی محیط بانان کشور مطرح شده 
است. پیش بینی کردیم که تمامی محیط بانان کشور، 
آموزش ورزش های رزمی و دفاع شــخصی ببینند و 
حتما حداقل در یــک ورزش رزمی مراحل مقدماتی 
تا تکمیلی را پشت  سر بگذارند. استان ها نیز می توانند 
در این زمینه با اولویت محیط بانان تازه استخدام شده 

و جوان تر برنامه ریزی کنند.

شــرق: ماجرای واکســن کرونا همچنــان در ایران 
خبرساز است و با فاصله کمی از اعلام قطعی خرید 
واکسن از روســیه و ورود «اسپوتنیک وی» به ایران تا 
پیش از ۲۵ بهمن، حالا اخبار تازه ای از واکسن ایرانی 
مخابره شــده و مدیران این شــرکت اعلام کردند که 
واکسن در دست بررســی حتی ویروس جهش یافته 
انگلیســی را هــم خنثــی می کند. خبرهــای تازه از 
واکســن ایرانی در حالی اســت که نگرانی ها درباره 
تأییدیه واکســن روســی هم بالا گرفتــه و حتی مینو 
محرز، عضو ســتاد مقابله با کرونا و ویروس شــناس 
برجســته ایرانی هم اعلام کرده حاضر به اســتفاده 
از این واکســن نیست. آنچه دست کم تاکنون قطعی 
به نظر می رســد، ورود ســه محموله واکسن روسی 
در هفته هــای آتی و همچنین ادامه روند بررســی و 

آزمایش انسانی واکسن ایرانی است.
 تازه ها از واکسن ایرانی

همین دیروز و در بحبوحه بحث داغ واکســن در 
ایران خبر رسید که تمامی داوطلبان دریافت واکسن 
ایرانی تا پایان بهمن این واکســن را دریافت می کنند. 
خبــر را مدیر مرکز کارآزمایی بالینی دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران اعلام کرد و گفــت: «تلاش می کنیم 
مطابــق پروتکل مصــوب، تمامی تزریقات واکســن 
کرونــای ایرانی بــه داوطلبان تا پایــان بهمن ماه به 
پایان برســد». حامد حسینی در پاسخ به این پرسش 
ایرنا که آیا تزریق مرحله اول تســت انسانی واکسن 
ایرانی کرونا تا پایان بهمن ماه به پایان می رسد، گفت: 
«تعداد داوطلبان مرحله اول تســت بالینی واکسن 
ایرانی کرونا ۵۶ نفر است و تاکنون ۳۵ تزریق واکسن 
به داوطلبان انجام شده اســت. از زمانی که آخرین 
داوطلــب تزریق خود را انجام داده اســت، باید ۲۸ 
روز پیگیــری انجام شــود و به همین دلیــل تا اواخر 
اســفند مرحله اول تست انسانی این واکسن به پایان 
می رسد». مدیر مرکز کارآزمایی بالینی دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران درباره انتشــار این نتایــج هم نکاتی 
را بیــان کرد و گفت:  «در این زمــان نتایج اقدامات و 
جمع بندی اطلاعــات در اختیار وزارت بهداشــت و 
ســازمان غذا و دارو قرار می گیــرد تا در صورت تأیید 
رگولاتــور، مجوز ورود مطالعه به مراحل بعدی اخذ 
شــود». اما چقدر می توان به رونــد این تحقیقات و 

آزمایش انســانی واکســن ایرانی کرونا امیدوار بود؟ 
حســینی در این باره هم گفت: «از رونــد اجرائی کار 
راضــی هســتیم و امیدواریم یافته هــای مطالعه از 
نظر کارشناســان سازمان غذا و دارو و ناظران وزارت 
بهداشت نیز به اندازه کافی قانع کننده باشد. تاکنون 
عارضه هایــی که از داوطلبان ثبت شــده از گرید یک 
عوارض بوده و تا اینجــای مطالعه دغدغه ای برای 
ما ایجاد نشده اســت، ولی باید اجازه دهید که روند 
پایش تا پایــان مطالعه با دقت ادامــه یابد و تا یک 
ماه آینده با اطمینان بیشتری می توانیم به این سؤال 
پاسخ دهیم». تزریق انســانی مرحله اول مطالعات 
بالینی نخستین واکسن کرونا ساخت محققان ایرانی 
با نام «کُــوو ایران برکت» روز سه شــنبه (نهم دی) 
با حضور وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
و معــاون علمــی و فناوری رئیس جمهــوری، روی 
داوطلبان انجام شــد و روز شــنبه (۲۷ دی) مرحله 
چهــار این مطالعه آغاز شــد و در ایــن هفته تزریق 
واکســن روی هفت نفــر دیگر انجام شــد. علاوه  بر 
این تعــدادی دیگر از مراکز و مؤسســات تحقیقاتی 
و شــرکت های دانش بنیان در تلاش برای ســاخت 
واکسن ایرانی کرونا هستند که به موفقیت هایی هم 

در این زمینه دست پیدا کرده اند.

موفقیت واکســن ایرانــی در خنثی کردن ویروس 
جهش یافته انگلیسی

دیروز و در شرایط اخبار داغ واکسن کرونا در ایران 
همچنین خبری مبنی بر موفقیت واکســن ایرانی در 
خنثی کردن ویروس جهش یافته انگلیســی منتشــر 
شد که البته با پرســش هایی از سوی کارشناس هم 
روبه رو شــد. منتقدان می گویند واکسنی که هنوز در 
مرحله تست انســانی اســت، چگونه ممکن است 
درباره خنثی سازی نوع تازه ویروس به نتیجه قطعی 
رســیده باشــد. این خبر تازه درباره واکســن کرونای 
ایرانی را البته ظهر دیروز «حسن جلیلی»، مدیر گروه 
تحقیقات تولید واکســن ســتاد اجرایی فرمان امام، 
در جمــع خبرنگاران اعلام کــرد و در توضیح گفت: 
«پس از شیوع ویروس جهش یافته کرونا موسوم به 
کرونای انگلیسی، از طریق وزارت بهداشت نمونه ای 
از ایــن ویروس جهش یافته را که قدرت ســرایت آن 
۷۰ درصد بالاتر از کرونای معمولی اســت، دریافت 
کردیم و در اختیار محققان دارویی ستاد اجرایی قرار 

دادیم.
 ازآنجا کــه یکــی از قابلیت هــای هــر واکســن 
اثرگذاری باید این باشد که بتواند در برابر جهش های 
انجام گرفتــه روی ویروس، بدن افــراد را ایمن کند، 

پلاســمای خون ســه داوطلب اولیرا که واکسن کوو 
ایران برکــت را دریافت کرده بودنــد، با این ویروس 
مورد امتحــان و آزمایش قرار دادیم». این مســئول 
تیــم تولید واکســن ایرانی درباره نتایج این بررســی 
هم گفت:  «این ســه داوطلب در دو مقطع واکســن 
را دریافــت کرده انــد و انتظار می رود که پلاســمای 
خــون آنها ایمنی کافــی را برای مقابلــه با ویروس 
پیدا کرده باشــد. آزمایش های انجام شــده نشان داد 
که واکســن ایرانی با موفقیت کامل، توانسته ویروس 
جهش یافته را به طور کامل خنثی کند». علاوه  بر این 
مینو محرز، عضو ستاد ملی مبارزه با کرونا و مسئول 
تیم نظارت بر فاز مطالعات بالینی واکســن کوو ایران 
برکت هم درباره موفقیت جدید واکسن ایرانی گفت 
که «امروز شــنیدن ایــن خبر همه ما را خوشــحال 
کرد». محرز که اظهارنظرش درباره واکســن روسی 
و نگرانی  اش درباره این واکســن در روزهای گذشته 
خبرســاز شــد، درباره نتایج واکســن ایرانی توضیح 
داد: «ویروس انگلیســی برای همه ما تبدیل به یک 
دغدغه جدی شــده بود که آیا واکســن تولیدشــده 
فقط قدرت خنثی کردن کرونــای معمولی را دارد یا 
قــادر خواهد بود که این ویروس خطرناک را هم از پا 
درآورد؟ که خدا را شــکر امروز این خبر خوب اعلام 
شــد و خستگی را از تن  ما و همه تیم اجرائی واکسن 
و تیم درمان و ســلامت کشــور درآورد». علاوه براین 
رئیس مرکز اطلاع رسانی ســتاد اجرایی فرمان امام 
دراین بــاره در توییترش از توانایی واکســن کوو ایران 
برکت (واکســن ایرانی کرونا) در خنثی ســازی کامل 
ویــروس جهش  یافته کرونــای انگلیســی خبر داد. 
حجــت نیکی ملکی در توییترش نوشــت: «ویروس 
کرونای انگلیسی مقهور واکسن ایرانی. دکتر جلیلی، 
مســئول تیم تولید واکســن در ســتاد اجرایی فرمان 
امام: آزمایش ها نشــان داد پلاســمای خون نفرات 
اولی که واکسن کوو ایران برکت در کارآزمایی بالینی 
به آنها تزریق شــده است، قادر به خنثی سازی کامل 
ویروس جهش یافته کرونای انگلیســی است». حالا 
بایــد منتظر مراحل بعد و نتیجه عملی این واکســن 
ایرانی شد که به نظر می آید دست کم تاکنون مراحل 
موفقی را پشــت ســر گذاشته و توانســته اعتماد و 

رضایت بسیاری از کارشناسان را جلب کند.

شــرق: جمعه شــب، صدای  آژیر، خواب بخشــی از 
ســاکنان منطقه غرب تهران را ربــود. صدایی ممتد 
و بلند که حدود ســاعت ۲۳:۳۰ بلند شــد و تا حدود 
۱۵ دقیقه هم ادامه داشــت. بعد از بلندشدن صدای 
آژیر مردم دیگر مناطق با ارسال فیلم هایی در فضای 
مجازی که مردم محلی منتشــر کرده بودند از ماجرا 
خبردار شــدند. این صدا از ســوی ســاکنان شــهرک 
آزمایش بیشتر شنیده شــد و آنها مشاهداتشان را در 

فضای مجازی منتشر کردند.
تلاش خبرنگار «شــرق» برای گفت وگو با مدیران 
شــهری و مدیر ســازمان مدیریت بحران کل کشــور 
درباره منشأ صدای آژیر بی نتیجه بود. اسماعیل نجار، 
مدیر سازمان مدیریت بحران کل کشور به گفتن اینکه 
موضوع امنیتی اســت و از ســوی نهادهــای امنیتی 
پیگیری کنید بســنده کرد. مســئولان مدیریت شهری 
نیــز ترجیح دادند درباره این ماجرا صحبت نکنند. اما 
یک منبع آگاه در گفت وگو با «شرق» هک شدن سایت 
فرودگاهــی را دلیل این اتفاق عنــوان کرد. خبری که 

البته از سوی مقام های ذی ربط رد شد.
از آژیر قرمز جنگ تا امروز

با انتشــار خبر شنیده شــدن صــدای آژیر در غرب 
تهــران، گمانه زنی هــا درباره ایــن اتفاق آغاز شــد. 
خبرهایــی درباره هک احتمالی سیســتم های امنیتی 
از یــک ســو و همچنین اختــلال در پروازها به گوش 
می رســید. هم زمــان با انتشــار این صدا یــک فروند 
هواپیمــای پرواز اســتانبول هواپیمایــی ترکیش که 
زمان فــرودش در فرودگاه امام خمینی ســاعت ۲۳ 
تخمین زده شــده بود، پس از چندین مرتبه چرخش 
بر فراز تهران به ســمت باکو تغییر مســیر داد. البته 
روابط عمومــی فرودگاه امــام خمینی تغییر مســیر 
هواپیمای ترکیش با صدای آژیــر را بی ارتباط خواند 
و گفــت: «خلبــان هواپیمــای ترکیش ایر بــه دلیل 
شــرایط جوی، مسیر خود را به سمت باکو  تغییر داد، 
با پایدارشــدن شــرایط جوی این هواپیمــا به تهران 

باز خواهد گشت».
گمانه زنی ها دربــاره منبع شنیده شــدن این صدا 
ادامه داشــت و از ســوی مســئولان هــم چند دلیل 
مختلف درباره این اتفاق اعلام شد. حدود دو ساعت 
پس از شنیده شــدن صدای آژیر حمیدرضا گودرزی، 
معاون امنیتی اســتانداری تهران، اختلال در سیستم 
صوتی یکی از ســازمان ها را علت شنیده شدن صدای 
آژیر در غــرب تهران اعــلام کرد. همچنیــن منصور 
 درجاتــی مدیرکل ســتاد بحران تهران درباره منشــأ 
صدای آژیر گفت: «ســامانه بارشی در گردنه قوچک 
و جاجرود شــدید بود و آب به آژیر نفوذ کرد». دلیلی 
که البته امیرحســین یزدان پناه، مدیرکل بحران تهران 

نیز آن را تأیید کرد.
واکنــش کاربران فضــای مجازی نســبت به این 
اتفــاق متفاوت بود. اعتــراض و انتقــاد درباره عدم 
اطلاع رسانی صحیح از یک سو و زنده شدن خاطرات 

دوران جنــگ تحمیلی موضوع بیشــتر توییت ها بود. 
عده ای درباره سکوت مســئولان درباره این اتفاق در 
ســاعات اولیه می گفتند و عــده دیگر درباره دلایلش 
حدس می زدنــد. برخی از کاربــران توییتر نیز عنوان 
کردند که حداقل ۱۵ دقیقه صدای آژیر را شــنیده اند. 
اعتراض بیشــتر کاربران درباره این بود که مســئولان 
ذی ربط تا ســاعت ها بعد از این اتفاق واکنشی به این 

اتفاق نشان ندادند.
یکی از کاربران توییتر نیز با اشاره به اینکه ما هیچ 
چیزی دربــاره آژیرها نمی دانیم، نوشــت: «چرا هیچ 
وقت بــه ما نگفتن به عنوان شــهروند، وقتی صدای 
 آژیــر قرمز شــنیدیم، باید چی کار کنیــم؟ خب اگر با 
شــنیدن صدای آژیر قرار نیســت نگران بشیم و کاری 

کنیم، اصلا چرا باید صدای آژیر رو بشنویم!؟».
آژیرها برای که به صدا درمی آیند

از توییــت کاربــران در فضــای مجازی می شــود 
فهمیــد که اطلاعات بیشــتر مردم دربــاره آژیرها به 
زمان جنگ تحمیلــی باز می گردد. صدایی برق آســا 
و یکنواخــت که معنای هشــدار بمبــاران را می داد 
و مردم بعد از شــنیدنش پناه می گرفتنــد. اما امروز 
کارکرد آژیرهای خطر چیســت؟ اصلا ایران چند آژیر 
خطر دارد و چه زمانی به صدا در می آید؟ این ســؤال 
را از رضــا کرمی محمــدی، رئیس ســازمان مدیریت 
بحران تهران پرســیدیم. او در گفت وگو با «شــرق» با 
بیان اینکه سازمان مدیریت بحران هیچ آژیری ندارد، 
گفت: «به صــدا درآمدن آژیرها دلایل مختلفی دارد. 
تا جایی که به ما گفته اند، آژیری که دیشــب به صدا 
درآمده دزدگیر بوده! آژیر بحران در برخی از کشورها 
صداهــای مختلفــی دارد. مثلا در کشــور ســوئد به 
صورت ســالانه مانوری برگزار می شود. آنها آژیرهای 
خاصی دارند و در مناطق مختلفی طی این مانور این 
آژیرها را به صــدا در می آورند که مردم هم با صدای 
آژیرهای مختلف آشــنا شــوند و مردم را آماده کنند. 
در کنــار این اقدامات تمرینی هم دارند. این کار خیلی 
مهــم و بزرگی اســت و ما هــم در برنامه مان داریم. 

منتها چــون این کار نیــاز بــه هماهنگی های خیلی 
زیــادی دارد و همچنین تجهیــزات زیادی می خواهد 
فعلا ایــن کار عقب افتاده. البته یکی از این تجهیزات 
را از ســوئیس خریداری کرده ایم، قیمــت این آژیرها 
خیلی بالاســت و با درآمــدن صدایش یک منطقه را 
خبــر می کند، اما خریــدش را در برنامه قرار داده ایم. 
منتها تا عملیاتی شدنش فاصله زیادی داریم». او در 
پاسخ به این سؤال که ایران چه آژیرهایی دارد و مردم 
کجا باید صدای این آژیرها را بشــنوند و مدیریت کدام 
آژیر دســت ســازمان مدیریت بحران است نیز گفت: 
«دست ما هیچ آژیری نیست. ما صدای هشدار داریم 
و بعد از ماجرایی که در کوهســتان پیش آمد،  ما چند 
تابلوی هشدار در مسیر قرار دادیم تا اگر احتمال سیل 
باشد مردم حواسشان باشد. اما کلا آژیر زیادی نداریم. 
بلندگوهایی هم که می بینید وجود دارد و صدا پخش 

می کند بیشتر در مساجد هستند».
همچنین دکتر عباس تقی زاده، کارشناس مدیریت 
بحران، در گفت وگو با «شــرق» در پاسخ به این سؤال 
کــه سیســتم های آژیر خطــر در جهان کارایی شــان 
چیست و در ایران آیا سیســتم آژیر خطر وجود دارد، 
گفت: «هر آژیری، بر حسب مخاطراتی که یک جامعه 
با آن مواجه اســت، تعریف و اعلام می شود. در واقع 
دربــاره آژیرها به شــهروندان جامعــه آموزش داده 
می شــود. به عنوان مثال در کشوری مثل سوئیس که 
بهمن خیز است، اگر احساس شود بهمنی در راه است 
یا قرار است دستگاه های اجرائی و مردم در این زمینه 
کاری را انجام بدهند، بر اساس سطح خطر این آژیرها 
تعریف می شــود و مردم هم کامــلا معنی و مفهوم 
آن را می دانند و می دانند برحســب آژیری که منتشر 
می شــود چه باید بکنند. یا مثلا درباره بحث ســیل، 
برای اینکه این سیســتم ها به صــورت اتوماتیک کار 
کنند، طبیعتا اگر در بالادســت در حوزه آبخیز یا آبریز 
یک ســد یا رودخانه ســطح آب به نقطه ای برسد که 
پیش بینی شود در پایین دســت، سیلی جاری خواهد 
شــد، به صورت اتوماتیک و خودکار این سیســتم ها 

شــروع به فعالیــت می کنند و آن منطقــه ای که در 
معرض خطر سیل است، صدای آژیر شنیده می شود 
و بــاز هم مردم می دانند که بر حســب نــوع آژیری 
که شــنیده می شــود باید چه نوع اقداماتی را انجام 
دهند». وی درخصوص انــواع آژیرها در ایران گفت: 
«در کشــورمان هم ما سابقه داشتن آژیر را داشته ایم. 
اگــر به زمان جنگ بازگردیم، دقیقا این آژیر قرمز، آژیر 
زرد و آژیر ســفید که البته آن زمان از ســوی رادیو و 
تلویزیون منتشر می شد، کاملا برای مردم شناخته شده 
بود و می دانستند احتمال حمله هوایی وجود دارد یا 
وضعیت سفید شده. آنها با شنیدن صدای انواع آژیر 
برای هر اقدامی آماده بودند و می دانســتند چه باید 
بکنند. بعد از جنگ ما آژیر عمومی را در کشور تجربه 
نکردیــم. همان طور که می دانیــد در موضوعی مثل 
زلزله شاید نشــود به آژیر اتکا کرد، هرچند غیرممکن 
نیست؛ در حال حاضر در کشوری مثل ژاپن این کار به 
صورت زیرنویس و آژیرهای خاص از رادیو و تلویزیون 
و تلفن همراه مردم اگر احتمال زمین لرزه داده شــود، 
بر حســب احتمال شــدت لرزش یا اگر امکان وقوع 
ســونامی وجود داشته باشــد، این خطرات از طریق 
رســانه های عمومی و گوشــی های همــراه به مردم 
اطلاع رســانی می شــود. اما آنچه مهم است، معنا و 
مفهوم آژیرهاســت. اگر در یک جای خاص مثل یک 
کارخانه یا پالایشــگاه این اتفاق می افتد، طبیعتا همه 
افــرادی که در آن کارخانــه کار می کنند، باید معنای  
آژیر، میزان خطر و اقداماتــی را که باید انجام دهند، 
بدانند. ما در حال حاضر در این وضعیت این سیستم 
را نداریم. به بیان دیگر اگر اتفاقی مثل ســیل یا زلزله 
به وقوع بپیوندد، سیســتمی را نداریم که به مردم به 
صورت عمومی هشــدار بدهد. هرچند در ســال های 
گذشته در شــهر تهران پروژه ای بود که می خواستند 
ایــن را انجام دهند و من اطلاعی نــدارم که در حال 
حاضر در چه وضعیتی اســت، ولی شهرداری تهران 
و ســازمان مدیریت بحران درصدد انجام این کار بود. 
برای کارخانه ها و مراکز خاص هم طبیعتا این آژیرها 
بایــد به نحوی تعبیه شــوند که صــدای  آژیر مناطق 
دیگر را اذیت نکند و باعث ایجاد وحشت مردم نشود. 
آژیری که دو روز پیش باعث نگرانی های بســیاری از 
مردم در غرب تهران شد، به خاطر این ایجاد ترس کرد 
که مردم هیچ گونه سابقه ذهنی درباره اش نداشتند و 
برایشان تعریف نشده و مطابق خبر اعلام شده این آژیر 
متعلق به ارگانی خــاص بود و فقط محدوده خاص 
خودش را تحت تأثیر قــرار نداد و جمعیت کثیری از 

شهروندان را ترساند».
در حال حاضر ایران مجهز به سیســتم آژیر خطر 
نیســت و به نظر می رســد در کشــوری که زلزله خیز 
اســت و در ســال های اخیــر ســیل و وقــوع بهمن 
باعث کشته شــدن افراد زیادی شــد، تجهیــز مراکز 
مدیریــت بحران به آژیرهای خطر مســئله ای مهم و 

اجتناب ناپذیر باشد.

بررسی ابعاد به صدا درآمدن آژیر خطر در غرب تهران

آژیر در شهرک آزمایش

مدیر گروه تحقیقات واکسن ایرانی از تأثیرات این واکسن کرونا خبر داد
خنثى سازى ویروس انگلیسى با واکسن ایرانى 

نقدی بر مجموعه روزهای ابدی
 فیلم های مســتند یا تاریخ شفاهی کمی نیز تولید 

شده است.
در چنین شرایطی ضروری بود کارگردانانی مسلط 
و آگاه درباره این موضوع ضمن مشاوره با محققان و 
پژوهشــگران متخصص در این حوزه به تولید محتوا 
بپردازند. حساســیت مباحث مذکــور و فعالیت ده ها 
رسانه قومی کُرد در منطقه و برخی اشتباهات تاریخی 
در روایتگری سریال تلویزیونی، خطاهای زبان شناختی 
و جهت داری معنادار و عدم وفاداری دقیق به روایات 
تاریخی و نیز با توجه به اینکه درگیری های سیاســی 
در اوایــل انقلاب موجــب جان باختن هــزاران نفر از 
هم وطنان از جمله گروه قابل توجهی از اهالی مناطق 
کردنشین کشور شده است و ورود بدون مطالعه کافی 
و بدون توجه به حساســیت موضوع، ممکن اســت 
برخلاف انتظــار تهیه کنندگان و ســفارش دهندگان و 
تولیدکنندگان پیامدهای ناخوشــایندی درپی داشــته 
باشد، بر این اساس، پیشنهاد می کنم درباره موضوعات 
حساسیت برانگیزی چون درگیری های ابتدای انقلاب 
در اســتان کردستان و آذربایجان غربی ابتدا فیلم های 
مستند متعددی تولید و پخش شود. تاریخ شفاهی این 
تحولات ضبط و منتشر شــود. حتی خاطرات رهبران 
جریان هــای درگیــر در این بحران در خارج از کشــور 
نیز ضبط و منتشــر شود. تولید ســریال هایی این چنین 
با بودجــه کلان و ســرمایه گذاری ســنگین وقتی به 
نتیجه مطلوب می رسد که از ظرفیت های کارشناسی 
اســتفاده لازم را برده و با مشــاوره با آگاهانِ موضوع، 
روایتی دقیــق، واقع بینانه و منصفانــه ارائه کند تا بر 
دانسته های مخاطب افزوده شود نه اینکه مخاطبان 
آگاه آن را باورناپذیر و کم بهــره از واقعیت و به دور از 

رویدادهای واقعی ارزیابی کنند.
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